
RESUM COMISSIONS

Dia: 25/09/2023

Hora: 18:00h.

Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Súria

La regidora i  Montse Albacete dóna la benvinguda als assistents i es presenta.  Recorda que el
maig del 2022 es van reunir les comissions per primera vegada i novament al novembre de
2022 per decidir les accions a desenvolupar. 

Pel 2023 hi ha un pressupost aproximat disponible de 10.000 € a repartir entre les diferents
comissions, sense que aquestes hagin de ser equitatives, de manera que si hi ha una acció més
interessant i/o costosa es poden destinar més diners.  

1. ESCOLES VERDES

Inicia la comissió a les 18:06

La regidora de medi ambient dona pas a la tècnica de medi ambient que explica les propostes
que s’ha desenvolupat ja pel 2023. 

Des d’abans de finalitzar el curs, les 3 escoles compten amb el material que es va demanar que
és per desenvolupar la gravació dels programes de radio i podcasts: mescladors DJ, micròfons,
altaveus, tablets,...

També a mitjans d’octubre s’hauria de realitzar un taller pel professorat de les escoles, Institut
inclòs també si volgués, sobre energia solar i una mica de mesures d’estalvi d’energia i que
aquests tinguin eines per transmetre el coneixement al seu alumnat. 

Es concreta que entre les dues accions el pressupost és d’aproximadament 2.200 €. 

Sorgeix la necessitat de demanar la reparació de la pantalla per veure els consums i generació
de les plaques a l’escola Salipota. 

Es recorda que durant també el curs 2022-2023 les dues escoles públiques han participat al
programa 50/50 de la Diputació de Barcelona, quedant pendent el retorn de l’estalvi. En tot
cas, l’estalvi s’hauria de dedicar a mesures per tal de fomentar l’eficiència energètica tant en el
cas de les escoles, com en el cas de l’ajuntament. 

S’ha fet el taller de la maleta de l’aigua per les 3 escoles, aquest cop amb doble monitoratge,
tot i que encara falta l’escola Salipota per realitzar el taller. 

No es proposa una llista d’accions a votar, ja que aquestes es decidiran en la propera reunió
dels representats de les escoles verdes i així ho traslladaran a la comissió. 

Les escoles responen que enguany el tema comú de les 2 escoles és “energia” i que 
proposaran les accions un cop s’hagin reunit. 



La regidora afegeix que s’han demanat un seguit de subvencions per tal de millorar els 
aïllaments i tancaments i millorar l’eficiència energètica, per exemple amb canvis de finestres o
amb plantació d’arbrat per crear espais d’ombra. 

Pregunten si l’institut també entraria dins les subvencions, i aquesta pregunta es traslladarà  a 
la regidora d’educació. 

Abans de finalitzar la comissió es dona pas a explicar un tema transversal entre la comissió 
d’energia i d’escoles verdes. Es tracta d’una subvenció per instal·lar vàlvules termoreguladores 
i control remot intel·ligent als radiadors de les escoles públiques. Hi ha un total de 6.000 € que 
juntament amb una part generada des de la pròpia comissió energia s’espera poder cobrir la 
totalitat dels radiadors de les dues escoles. 

Les escoles comenten que en algun casos els radiadors no compten amb regulador i els sembla
adequat posar aquest control intel·ligent. 

Una escola demana la col·laboració de l’ajuntament en l’acte final de cloenda, per exemple 
buscant un taller sobre energia que potser es podria demanar a la Diputació. Una altra persona
diu que anys enrere havia vingut el Dani Jiménez per fer una activitat al Foment i a la pista de 
l’escorxador una bici que gener energia i altres activitats. 

Finalment una altra persona pregunta si es podria visitar el salt d’aigua d’Ignasi Abadal, i des 
de l’ajuntament es comenta que es preguntarà a l’enginyer. 

Finalitza la comissió a les 18:24

2. ENERGIA

Inicia la comissió a les 18:32

S’explica que la proposta consisteix en la instal·lació de interruptors intel·ligents o rellotge pel 
tancament automàtic, així com la proposta ja descrita dels radiadors de els escoles. S’està 
treballant més en aquesta segona, ja que a nivell de temporització és difícil compaginar les 
dues instal·lacions. 

Es comenta que potser no caldria disposar d’aquest aturador. A més es comenta que ara ja hi
ha sensors a la majoria d’espais: vestuari, passadís intern, però el passadís exterior (rampa) no,
com tampoc a les escales i menjador. 

Enguany, es comenta, que el calendari de la Closcaneta se centrarà en temes energètics. 

PROPOSTA D’ACTUACIONS:  

- Guia  de  bones  pràctiques  per  aconseguir  un  estalvi  energètic,  complementat  amb
xerrades d’alguna persona experta en el tema. 

- Posar interruptors intel·ligents  o rellotge tancament al pavelló i/o altre equipaments
municipals.

- Promoció d’un concurs per estalviar consum energètic a les llars. 
- Fanals solars en aparcaments o zones perifèriques.
- Excursió  visita  cooperatives  energètiques  /  comunitat  energètica  a  Osona,  per  tal

d’estudiar l’inici de comunitat energètiques a Súria. 



Es comenta que abans en alguns pobles a partir de certa hora s’apagaven la meitat de les 
lluminàries del poble, tot i que també es comenta  que tècnicament les llums estan 
interconnectades i s’hauria de preguntar si fos possible una actuació així. 

Una altra persona assistent remarca la necessitat d’actuar de manera més dràstica, deguda a la
situació que s’està vivint al país. Com a exemple es comenta que al sud de França hi ha pobles 
on a partir de certa hora les llums es tanquen al 100 %. 

Cal deixar a la generació futura uns recursos, com a mínim  raonables i per tant calen mesures 
més restrictives. 

Des de l’ajuntament comenten que tècnicament potser no és possible que les llums o alguns
trams permetin  la zonificació el rams més petits per poder disposar de detecció de moviments
i/o encesa i apagada automàtica en certes hores nocturnes. 

Una  persona  assistent  comenta  que  caldria,  en  cas  de  desenvolupar  la  guia  de  bones
pràctiques un capítol inicial important que parli del punt on ens trobem, per tal de deixar clar
que s’ha de reduir dràsticament el consum energètic. 

Es comenta que hi ha exemples, com St. Pere de Torelló, que són capaços de generar la seva
pròpia energia i no dependre de l’energia comprada: biomassa i biogàs principalment. 

Es proposa doncs, que s’inclogui com a proposta  l’inici per tal de desenvolupar una comunitat
energètica: un estudi o una visita a cooperativa o comunitat energètica. 

Finalment es comenta que el concurs es podria complementar amb estalvi en el consum de
l’aigua, ja que és igualment molt important. 

Finalitza la comissió a les 19:19

3. RESIDUS I NETEJA VIARIA

Abans d‘inici de la comissió es proposa des de les persones assistents que es tinguin en compte
les persones usuaris dels serveis socials com a persones participants del servei de neteja viaria,
perquè siguin conscients i se sentin part del sistema, potser a nivell de cooperativa. A més a
més, permetria descarbonitzar, si es neteja de manera manual.  

Inicia la comissió a les 19:20

S’inicia la comissió parlant de l’actual situació i amb indicació de la campanya feta a través de
la proposa de la comissió pel 2023, ja executada en la seva totalitat. 

S’ha posat cartells metàl·lics informatius a diferents àrees de residus de la vila. També hi ha
hagut el disseny, impressió i repartiment, seguint el mateix estil, d’uns fulletons amb la inclusió
d’un imant sobre la recollida de voluminosos als domicilis. Hi ha un nou apartat web i aquesta
serà  dinàmica,  ja  que encara  falten apartat  a  incloure,  com per  exemple  un mapa de les
diferents àrees de residus. Suposa un cost de 3.500 €, aproximadament. 

Es pregunta si la fracció orgànica no s’està fent bé i es comenta que la baixada es deu a un
empitjorament de la qualitat, i s’espera que a la caracterització del proper trimestre es millorin
els percentatges d’impropis dins la fracció. 

La regidora continua explicant les propostes pel 2024. 



PROPOSTA D’ACTUACIONS:  

- Compra de Papereres tricompartimentades al municipi de Súria.
- Foment del Compostatge, amb compra de compostadors i tallers pràctics.
- Taller pràctic de reparació d’aparells elèctrics i electrònics.
- Dispensadors bosses excrements animals, papereres i cartells informatius.
- Reciclatge  de  taps  per  obtenir  mobiliari  urbà,  amb  possibilitat  de  contenidors

específics de recollida de de taps de plàstic. 
- Instal·lació de minideixalleries, amb possibilitat de triar els vials de recollida.
- Instal·lar màquina de retorn SDDR d’envasos. 

La proposta de millorar les actuacions incíviques dels propietaris i els excrements dels gossos 
crea debat i es comenta que caldria multar més sovint. També sorgeix el dubte del preu per fer
l’anàlisi d’ADN i es comenta que només hi ha alguns veterinaris amb qui es té conveni i que el 
preu és establert i igual a tots els centres. 

Es proposa també instal·lar una màquina per tal de reciclar envasos que generi un retorn per 
l’usuari. El preu és elevat, però. 

Es comenta que caldria conèixer el nivell de recollida de les minideixalleries i s’acorda que es 
posarà al nou apartat web. 

Una persona assistent comenta la proposta d’ICL sobre el cobriment del runam de Cabanasses 
temporal i es mostra reticent amb el transport final cap a Fusteret, cap a l’any 2065, suposant 
una alta despesa d’aigua, a més  amés. 

Es crea un debat sobre el vandalisme i necessitat de millor neteja viaria. També es comenta la 
necessitat de tancar algunes àrees de contenidors del centre, però des de la regidoria de medi 
ambient es comenta que amb el canvi cap a model de contenidors intel·ligents s’ha d’estudiar 
encara canvi de ubicacions, eventuals, canvi de tipus de contenidors i no sempre són 
compatibles amb aquests tancats de fusta. 

Finalitza la comissió a les 19:56

4. AIGUA I MEDI NATURAL

Abans de començar una persona assistent demana qui s’encarrega del camí cap a Fusteret, i es
comenta que encara no s’ha finalitzat la obra i per això encara hi ha les valles. 

Inicia la comissió a les 20:07

S’inicia la comissió parlant de l’actual situació feta a través de la proposa de la comissió pel
2023, ja executada casi en la seva totalitat. 

Hi ha una subvenció de la Diputació de 4000 €, que sumant a 2000 €,ens deixa pressupost
aproximat de 6000 €.  Aquest pressupost s’ha centrat en incorporar rutes existents, sobretot
promocionades pel centre excursionista, a un aplicació mòbil. S’ha incorporat gamificació en 2
de les 4 rutes. 

1. Vinya de’n Lari
2. Samuntà
3. Patrimoni geològic
4. Les guixeres



Es determina que les propostes seran les següents:   

PROPOSTA D’ACTUACIONS:  

- Comptar amb el suport de voluntaris per netejar alguna zona propera al riu com el Pla
de Reguant o la Riera d’Hortons. 

- Senyalització (fauna, flora) i cartells identificatius dels arbres d’alguna zona d’interès. 
- Taller per conèixer ocells i/o activitats-taller al riu.
- Tallers de caixes niu i/o hotel d’insectes
- Caseta i informació per observació d’ocells.

Finalitza la comissió a les 20:21

S’acorda que s’enviarà  a les persones participants al consell de medi ambient l’enquesta per 
votar les propostes i es penjarà a l’apartat de consell de medi ambient de la web de 
l’ajuntament el resum de les comissions: https://www.suria.cat/conselldemediambient. 

I sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a les  20:22 h del dia més amunt esmentat.

https://www.suria.cat/conselldemediambient

